
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - علی اکبر 
صفایــی در همایش ســالانه مدیران 
این ســازمان، اظهار داشــت: یکی از 
راهبردهای ســازمان بنادر در بخش 
بین الملل پیگیری استقرار و مشارکت 
نماینده دائمی جمهوری اسلامی ایران 
در ســازمان بین المللــی دریانوردی 

خواهد بود.
وی افزود: در راســتای سیاست 
دولت برای توســعه همکاری  های 
اقتصادی با کشورهای همسایه، سال 
آینده باید دو راهبرد توسعه ترانزیت 
و ســرمایه گذاری خارجی در بنادر 

تقویت شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی با 
تاکید بر هوشــیاری معاونت دریایی 
ســازمان بنادر در موضع گیری سریع 
و دقیق دریایی، بــا هرگونه اتفاقات 
تنــش زا و غیرقانونی، اظهار کرد: بی 
تردید در جنگ مســتقیم با آمریکا و 
اسرائیل قرار داریم، بنابراین معاونت 

دریایی سازمان بنادر باید برای هرگونه 
شرایط سخت، با برنامه و موضع گیری 

دقیق و درست، مهیا باشد.
رشد ترانزیت باید مبنایی 

باشد
صفایــی در بخش رویکردهای 
توســعه ای این سازمان در حوزه ملی 
تاکید کرد: یکی از برنامه های محوری 
ســازمان بنادر در سال آینده، توسعه 

مبنایی ترانزیت خواهد بود.
به گفتــه مدیرعامل ســازمان 
بنادرودریانوردی ، رشد لجستیک و 

رونق فضای کســب و کار بندری و 
دریایی، از دیگر راهبردهای سازمان 
بنادرودریانــوردی در ســال ۱۴۰۳ 

خواهد بود.
تداوم نوسازی ناوگان ملی 

با تخصیص منابع مالی جدید
معاون وزیر راه و شهرســازی 
با اشــاره به اقدامات خوب صورت 
گرفته برای نوسازی و توسعه ناوگان 
دریایی کشور، از تداوم این سیاست با 
شناسایی و تعریف منابع مالی جدید، 
به ویــژه دریافت اعتبارات از صندق 

توسعه ملی، خبر داد.
وی ارتقای آموزش در سه حوزه 
دریانــورد، کارکنان بنادر و پرســنل 
سازمانی را از دیگر برنامه  های جدی 
ســازمان بنادر در سال آتی برشمرد و 
خاطر نشــان کرد: در مقابل مطالعات 
کاربــردی، مطالعــات راهبردی این 
سازمان باید شدت و حدت بیشتری 

پیگیری و انجام شود.
صفایی توســعه سرمایه گذاری 
داخلــی و خارجــی را از رویکــرد 
و بیرون ســازمانی را برای نوسازی از تحریم، همــه ظرفیت های دورن کرد: به رغم شــرایط ســخت ناشی محوری در ســال آتی عنوان و تاکید 

تجهیــزات بنــدری و دریایی به کار 
خواهیم گرفت.

مدیرعامــل ســازمان بنــادر و 
دریانــوردی همچنیــن بــر اجرایی 
شدن عملیات ســاخت بندر بزرگ 
مکــران و بندر جدید لنگه تاکید کرد 
و افزود: سال آینده، بخش عظیمی از 
درآمدهای این سازمان صرف ایجاد 
زیرساخت ها و توســعه زیربناهای 

بندری و دریایی خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
با بیان اینکه رشــد اقتصادی کشــور 
در بخــش دریــا باید افزایــش پیدا 
کند، اظهار کرد: بــه موازات افزایش 
پروژه های عمرانی در بنادر و توسعه 
زیرساخت ها در پسکرانه های بندری، 

چالش های بنادر باید رفع شود.
صفایی همچنین در پایان، ادامه 
فرایند هوشمندســازی بنادر، اصلاح 
ســاختار، کاهش بروکراسی اداری و 
بازنگــری و هدفمند کردن طرح های 
جامع را از دیگر راهبردهای ســازمان 

بنادر در سال آینده عنوان کرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی از احداث بندر مکران و لنگه در سال ۱۴۰۳ خبر داد:

برنامه ریزی برای افزایش سهم 
اقتصاد ایران از دریا 

مدیرعامل سازمان بنادرودریانوردی برنامه ریزی برای افزایش سهم اقتصاد ایران از دریا خبر داد و گفت: در سال آینده 
برای اجرایی سازی سه راهبرد و موضوع محوری »اقتصاد دریا«، »ترانزیت« و »مدیریت لجستیک« برنامه ریزی شده است.

معــاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه رشــد اقتصادی کشــور در بخش دریا 
بایــد افزایــش پیدا کند، اظهار کرد: به موازات افزایــش پروژه های عمرانی در بنادر و 
توســعه زیرســاخت ها در پســکرانه های بندری، چالش های بنادر باید رفع شــود.

فراخوان وزارت اقتصاد به تشکل های تولیدی:

بخشنامه های خلق الساعه را معرفی کنید 
تا اجرایشان متوقف شود

وزارت اقتصاد شفاف سازی کرد؛

گروه اقتصادی - دبیر هیات مقررات زدایی در نامه ای به رؤسای اتاق های 
بازرگانــی، اصناف تعاون و رؤســای انجمن صنفی کارفرمایی و صمت ایران 
اعلام کرد: مقررات فقط در صورت ثبت در سامانه ملی قوانین و مقررات نافذ 
هستند.در متن این نامه آمده است: "همانطور که مستحضرید بر اساس ماده )۲۴( 
قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار، دولت و دستگاه های اجرایی مکلفند به 
منظور شفاف سازی سیاست ها و ایجاد ثبات اقتصادی، هرگونه تغییر سیاست ها، 
مقــررات و رویه های اقتصادی را در زمان مقتضی قبل از اجرا، به اطلاع عموم 
برســانند.از سوی دیگر بر اســاس ماده )۳۰( قانون بهبود مستمر محیط کسب 
وکار، دستگاه های اجرایی مکلفند هرگونه آیین نامه، دستورالعمل، بخشنامه یا 
مقرره خود را بلافاصله در ســامانه ملی قوانین و مقررات ثبت کنند و به اطلاع 
عموم برسانند و مقررات، تنها در صورت ثبت در این سامانه، نافذ است.نظر به 
عزم دولت مبنی بر ایجاد ثبات اقتصادی و پیش بینی پذیری محیط کسب و کار، 
آیین نامه های اجرایی مواد )۲۴( و )۳۰( قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار، 
به پیوست، تقدیم می شود و به دلیل اهمیت موضوع و ضرورت نظارت مستمر 
بر اجرای کامل این دو آیین نامه، خواهشمند است به اتحادیه ها و تشکل های 
اقتصادی ذیل آن مجموعه ابلاغ فرمایید درصورت مشاهده هرگونه بخشنامه یا 
دستورالعمل مغایر دو آیین نامه پیوست، مستنداتمربوطه را در پیام رسان های 
بله یا ایتا به شماره ۰۹۳۳۲۳۵۳۱۹۵ ارسال یا با شماره ۳۹۹۰۴۱۴۲- ۰۲۱ تماس 

حاصل بگیرند".

گروه اقتصادی - وزارت اقتصاد 
در واکنــش به زمزمه واگذاری ســهام 
خودروســازان به چینی ها اعلام کرد: 
مصوبه یا مکاتبــه ای مبنی بر واگذاری 
سهام خودروســازان به سرمایه گذاران 
غیرایرانی و به طور مشخص اتباع کشور 

چین ابلاغ نشده است.
دو هفتــه قبل بــود که خاندوزی 
اقتصــادی دولــت در  ســخنگوی 
نشســت خبری اظهار داشت: "دولت 
در واگــذاری ســهام خــودش در 
خودروسازی ها هیچ تردیدی ندارد و 
قبلا رئیس جمهور دســتور لازم برای 

مقدمات اجرای این کار را به وزیر وقت 
صمت صادر کرده اند. اما آنچه مهم تر از 
واگذاری سهام است، اصلاح مدیریت 
بخش خودروسازی کشور و استفاده از 
ظرفیت بخش خصوصی در مدیریت 

چنین بنگاه هایی است"
این صحبت های خاندوزی نشان 
داد عــزم دولت برای واگذاری ســهام 
دولت در دو شــرکت خودروســازی 
ایران خودرو و ســایپا جدی اســت و 
باید در آینده نزدیک شــاهد واگذاری 
این ســهام در بازار ســرمایه باشــیم. 
هرچند ناگفته نماند که رئیس جمهور 

در اسفندماه سال ۱۴۰۰ در بازدیدی که 
از ایران خودرو داشــت، هشت فرمان 
خودرویی خطاب به مســئولان صادر 
کرد که یکی از فرمان ها تاکید داشــت: 
"واگذاری مدیریت دولتی شرکت های 
خودروســازی ایران خودرو و ســایپا 
حداکثــر ظرف ۶ ماه آینــده به بخش 
غیردولتی تعیین تکلیف شــود. " اما از 
آن زمان تا به امروز، مســیر واگذاری با 

موانع بسیاری مواجه بوده است.
امــا در ایــن میان و بــا توجه به 
صحبت هــای ســخنگوی اقتصادی 
دولت مبنــی بر ضــرورت واگذاری 
سهام خودروسازان، شایعه و زمزمه در 
خصوص واگذاری سهام خودروسازان 
بــه چینی ها مطرح شــد. بــه گونه ای 
که برخــی افراد، بازدیــد اخیر عباس 
علی آبــادی وزیر صمت از شــرکت 
دانگ فنگ و دیگر خودروســازی های 
چین در کنار حضور محمد مخبر معاون 

اول رئیس جمهــور در چین و بســتن 
قرارداد برای تولید ۱۰۰ هزار خودروی 
برقی را تأییدی بر احتمال فروش سهام 
خودروسازان به شــرکت های چینی 
دانســتند و در نهایت واکنش وزارت 

اقتصاد را به دنبال داشت.
امروز وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی در پاســخ به زمزمــه واگذاری 
سهام خودروسازان به چینی ها، توضیح 
داد: "میزان سهام مستقیم متعلق به دولت 
)سازمان گســترش و نوسازی صنایع 
ایــران( در دو شــرکت ایران خودرو و 
ســایپا به ترتیب ۵.۷۲ و ۱۶، ۸۱ درصد 
اســت و تکلیــف این ســازمان برای 
واگذاری میزان سهام موصوف، عرضه 
سهام به صورت بلوکی مطابق مصوبات 
هیأت محترم واگذاری و در چارچوب 
قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ 

قانون اساسی است. "
در ادامــه اطلاعیه وزارت اقتصاد 

آمده اســت: "بدیهی اســت که طبق 
اعلام روابــط عمومی و همکاری های 
بین الملل ســازمان خصوصی سازی؛ 
ســازوکار نحوه واگذاری ها متعاقب 
انجام فرایند قانونی توسط این سازمان 
شــامل اخذ مصوبات هیأت واگذاری 
و ... اطلاع رســانی و شفاف ســازی 
خواهد شــد؛ بنابراین تا تاریخ صدور 
این گزارش، مصوبه یا مکاتبه ای مبنی 
بر واگذاری ســهام خودروســازان به 
ســرمایه گذاران غیرایرانــی و به طور 
مشــخص اتباع کشــور چیــن به این 

سازمان ابلاغ نشده است. "
بــا تضمین اصل پــول و تعهد به 

پرداخت سود سرمایه گذاری کنید
بر اساس این گزارش؛ امیرحسن 
کاکائی عضو هیات علمی دانشــکده 
مهندســی خــودرو دانشــگاه علم و 
صنعت ایران معتقد است زیان انباشته 
شرکت های خودروسازی سایپا و ایران 

خودرو و زیــان تولیدی روزانه این دو 
خودروســاز و نامــه نگاری های اخیر 
مســئولین در زمینه مشکلات صنعت 
خودرو و کاهش شــدید سهم فروش 
این دو خودروساز، گویای این واقعیت 
اســت که آن ها در وضعیت اورژانسی 
قــرار گرفته انــد و ادامــه روند فعلی 
غیرممکن اســت مگر آنکه خصوصی 
سازی به شکل واقعی در آن ها صورت 

بگیرد.
وی تاکیــد دارد: روند فعلی ایران 
خودرو و ســایپا به شکلی است که نه 
می تــوان آن ها را خصوصی دانســت 
نــه دولتی، هرچند کــه از نظر ظاهری 
خصوصی محسوب می شوند، اما امور 
مدیریتی در این شــرکت ها چیزی بین 
خصوصی و دولتی اســت بنابراین در 
شــرایط حاضر نمی توان هیچ فردی را 
پاسخگوی شرایط و زیان های بوجود 

آمده دانست.

گروه اقتصادی - به گفته مسئولان 
بانک مرکزی، در حال حاضر ۱۲ بانک 
در زمینه ارائه خدمات چک الکترونیک 
فعال هستند و با حذف فیزیک چک طی 
سه سال آینده همه چک  ها الکترونیکی 
خواهند شــد.چک الکترونیکی یکی 
دیگر از گام های بانک مرکزی و شبکه 
بانکی کشور در راستای ارائه خدمات 
غیرحضــوری بود بر اســاس تبصره 
الحاقــی به ماده یک قانون صدور چک 
مصوب ســال ۱۳۹۷، امــکان صدور 
چک های الکترونیکــی )داده پیام( به 
صورت قانونی فراهم شــد و این نوع 

چک نیز مشــمول قوانیــن و مقررات 
مرتبط با چک های کاغذی قرار گرفت.

در راســتای اجرایی شدن صدور 
چنیــن چک هایی هــم بانک مرکزی 
مکلف شــد ظرف یک ســال از لازم 
الاجرا شدن این تبصره، زیرساخت ها 
و اقدامــات لازم برای صدور و مطالبه 
چنین چک هایی را فراهم کند سرانجام 
هم ۲۱ آبان ســال گذشته از اولین چک 

الکترونیکی رونمایی شد.
فراهم بودن زیرساخت های 
فنی چک الکترونیک در تمام بانک 

کشور

ابــزار پرداختــی کــه معــاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی مهران 
محرمیــان  از صدور ۴۵۰ هزار دســته 
چک الکترونیک در شبکه بانکی خبرداد 
و گفــت: در حــال حاضر ۱۲ بانک در 
زمینه ارائــه خدمات چک الکترونیک 
فعال هستند و زیرســاخت  های فنی 
چک الکترونیک در همه ۳۰ بانک کشور 
بطور کامل فراهم شده است. به این معنا 
که همه بانک  ها، چک الکترونیک سایر 

بانک  ها را می  پذیرند و نقد می  کنند.
معاون فنــاوری  های نوین بانک 
مرکــزی با بیان اینکــه به تدریج چک 

دیجیتال جای خود را در بین مردم پیدا 
خواهــد کرد گفت: بــا حذف فیزیک 
چک طی ســه سال آینده همه چک  ها 
الکترونیکی خواهند شد. با ایجاد سقف 
اعتباری برای چــک آخرین گام برای 
اجرای پروژه چک الکترونیک برداشته 
خواهد شد و در صورت اجرای آن آمار 
کلاهبرداری توســط چک، آمار چک 
برگشتی و زندانیان چک برگشتی بیش 

از پیش کاهش پیدا خواهد کرد.
او گفت: در حال حاضر چک های 
الکترونیک هــر بانــک در ابزار های 
الکترونیــک همان بانــک قابلیت نقد 

شــدن دارند و با توجه به اینکه مزیت 
اصلی این نوع چک این است که برای 
نقد شــدن آن نیاز به مراجعه به شــعبه 
نیست، زیرساخت های فنی نقد شدن 
چک هــر بانک در ابزار های بانک  های 
دیگــر از طرف بانــک مرکزی فراهم 
شــده و باید بانک  ها توسعه ابزار های 
خود را در دســتور کار قرار دهند.اما به 
گفته کارشناســان این ابزار معاملاتی 
دارای مزیت های مختلفی اســت، که 
سیاوش غیبی پور کارشناس اقتصادی 
به باشــگاه خبرنگاران جــوان گفت: 
افزایش شفافیت در حوزه معاملاتی که 

با چک های الکترونیکی شکل می گیرد 
علاوه بر مزیت هایی که برای خود افراد 
دارد در بحث های مالیاتی هم به کمک 
دولــت خواهد آمد. همچنین می تواند 
به رونق معامــلات و حتی کاهش بار 
ترافیکــی و صرفه جویــی در زمان و 
هزینه ها نیز کمک شــایانی کند امکان 

جعل را از بین می برد.
حذف دخل و تصرف با چک

 های الکترونیکی 
همچنین فرزانی کارشناس امور 
بانکی در خصوص ســایر مزیت های 
چــک الکترونیکی اظهار کرد: این نوع 

چک جذابیت های خــودش را دارد. 
تســریع در صدور چک، حذف دخل، 
تصرف و جعل توســط دارنده چک و 
کاهش مراجعه حضوری از مزیت های 
آن محســوب می شود. اقدام به صدور 
چک هــای الکترونیکی و اســتفاده از 
فناوری اطلاعات در مبادلات ســبب 
کاهش هزینه های مبادلاتی می شــود. 
همچنیــن تســریع و شــفافیت در 
معاملات را می تواند به همراه داشــته 
باشــد که این مورد می تواند به اقتصاد 
کشــور کمک کنند.در ادامه هم پیش 
از این نوری کارشــناس امور چکی به 

باشــگاه خبرنگاران جــوان گفته بود: 
چک الکترونیکی آخرین حلقه نهایی 
جهت تکمیل شدن فرآیند های مربوط 
به چک اســت که در قانون پیش بینی 
شده است به عبارتی چک الکترونیکی 
ابزاری جدید اســت اگر در ابتدای کار 
خیلی از بانک هــا آن را ارائه نکنند در 
واقع سرعت حرکت آن کاسته می شود 
و اساسا به شکل صحیحی پا نمی گیرد. 
بنابر این ارائه خدمت چک الکترونیکی 
توسط بانک برای شکل گیری و پا گیری 
آن بســیار ضرورت دارد و باید به این 

فرآیند سرعت بخشید.

سهام »ایران خودرو و سایپا« به چینی ها واگذار خواهد شد؟

طی سه سال آینده همه چک  ها الکترونیکی خواهند شد

گــروه اقتصــادی - فعــالان 
بخش هــای مختلــف اقتصــادی در 
آخرین نشست هیات نمایندگان اتاق 
ایران در ســال ۱۴۰۲ گرد هم آمده و با 
طرح مشکلات در حوزه های مختلف 
راهکارها و پیشنهاداتی را مطرح کردند.

محمدرضا بهرامن - در این نشست 
نایب  رئیس اتاق ایــران - از برگزاری 
نشست مشترک هیئت رئیسه اتاق ایران 
با حکمت علــی مظفری، رئیس دیوان 
عدالت اداری برای طرح مشــکلات 
حوزه تولید و بازرگانی خبر داد و گفت: 
بعد از صحبت هایی که در این نشست 
صورت گرفت به این توافق رسیدیم که 
نمایندگانی از هر دو طرف معرفی شوند 
و درباره مسائل روز اقتصادی اقدامات 
کارشناسی لازم را انجام دهند تا در مسیر 
توسعه و حذف چالش های پیش روی 
اقتصاد، قدم برداریم. بر اساس آنچه در 
این نشســت مطرح کردیم، مقرر شد 
بعد از شناسایی چالشی در برابر تولید 
و تجارت کشور، تا زمانی که راهکاری 
پیدا شود، دســتورات موقتی از طرف 
دیوان داده شود تا بار مشکلات کاهش 

پیدا کند.
بهرامن همچنین از نشست هیات 
رئیســه اتاق ایران با مهدی غضنفری، 
رئیس صندوق توســعه ملی خبر داد 
که در این نشســت نیز قرار شده تیمی 
بــا حضور نمایندگان هــر دو طرف با 
هدف پیشــبرد اهداف مشترک شکل 
بگیرد.نایب رئیــس اتاق ایــران با بیان 
اینکه اتاق ایران به عنوان مشاور سه قوه 
خواستار همکاری منظم با مجلس برای 
هم افزایــی میان فعالان اقتصادی و قوه 
مقننه در مســیر رشد و تعالی اقتصادی 
کشــور است، تصریح کرد: برای بهبود 
وضعیت معیشــتی مردم، کاهش فقر و 
در کل بهبود وضعیت اقتصادی کشور، 
تنها راه، افزایش توان تولید و صادرات 
کشور اســت و قلب تولید و صادرات 
در همه کشــورها، بنگاه های تولیدی 
هستند که در بخش های صنعت، معدن، 

کشاورزی و خدمات فعالیت می کنند.
بهرامــن همچنین با بیــان اینکه 
اقتصاد ایران به صورت بالقوه، ظرفیت 
تولیدی حــدود ۱۰۰۰ میلیارد دلار در 
بازه زمانی میان مــدت دارد، گفت: اما 

فقط حداکثر از یک ســوم این ظرفیت 
استفاده می شود. در این راستا اتاق ایران 
آمادگی دارد تا پیشنهادهای خود را برای 
به کارگیری ظرفیت های بالقوه کشور را 
در اختیــار نمایندگان مردم در مجلس 

قرار دهد.
او غلبه رویکــرد تقنینی به جای 
رویکرد نظارتی در مجلس را یک آسیب 
جدی دانست و اظهار کرد: این رویکرد 
در نظام حقوقی، موجب شده با انباشتی 
از مفاد قانونی روبه رو شویم که به ویژه 
به دلیل عدم انجام فرایند تدوین و تنقیح، 
نــه تنها به حل مســائل جاری کمکی 
نکرده است، بلکه به افزایش بار قوانین 
و مقررات و تورم قوانین انجامیده است.
نایب رئیس اتاق ایــران ادامه داد: 
مرکز پژوهش هــای اتاق ایران ارزیابی 
دقیقی از تحقق شعار سال ۱۴۰۲ انجام 
داده اســت که برای مســئولان کشور 
و اعضــای هیات نمایندگان ارســال 
خواهد شد. طبق نتایج حاصل شده از 
این بررسی، درباره مهار تورم، سیاست 
کنترل ترازنامه شبکه بانکی برای کنترل 
رشــد نقدینگی، در عمل فشــار مهار 

تــورم را بــه دوش بخش خصوصی 
گذاشت. بنابراین از دولت تقاضا داریم 
در راســتای کنترل تورم، منشأ اصلی و 
اثرگذار بر رشد قیمت ها را جستجو کند.

مسعود پل مه -  عضو هیات نمایندگان 
اتاق ایران و دبیرکل انجمن کشــتیرانی 
و خدمات وابسته - نیز در این نشست 
گزارشــی از برگزاری چهارمین دوره 
همایش اقتصــاد دریامحور ارائه داد و 
گفت: در ایــن دوره برگزاری همایش 
با همکاری اتــاق ایران، نمایندگانی از 
مجموعه های تشکلی کشور، ۵۲ مدعو 
از ۱۹ کشــور مختلف و نمایندگانی از 
دســتگاه های دولتی و تصمیم گیر در 
این حــوزه حضور داشــتند و درباره 
ظرفیت های کریدور شــمال-جنوب، 

گزارش های جامعی ارائه شد.
وی افزود: برای نخســتین بار از 
تندیس بهره وری در حوزه لجســتیک 
پرده برداری شد و به بیانیه ای با چهار بند 

در راستای آماده سازی زیرساخت های 
لازم بــرای تقویت کریدور شــمال-

جنــوب و ارتقای ســطح سیســتم 
حمل ونقل کشور رسیدیم.

توســعه در گــروی تفکر 
سیستمی است

دانیــال شمســیان - دیگر عضو 
هیــات نمایندگان اتاق ایــران - نیز با 
تأکیــد بر اهمیت تفکر سیســتمی در 
توسعه ایران، گفت: بخش خصوصی 
مستقل و قوی ضامن بقا توسعه کشور 
است و توسعه در گروی تفکر سیستمی 
است. تفکر سیستمی یعنی به الزامات 
یک هدف برای رســیدن به آن هدف 
پایبند باشیم. اگر هدف ساختن کشور 
است باید به قواعد فلسفه توسعه گردن 
بنهیم. این منطق، به شــکل دســتوری 
عوض نخواهد شد. او با بیان اینکه باید 
به تخصص و علم و تجربه های جهانی 
پایبند باشیم، ادامه داد: نمی توان بدون در 

نظر گرفتن مطالبات فعالان اقتصادی و 
با سرکوب ارز، دخالت در امور بخش 
خصوصی، به کارگیری غیر متخصصین 
عمل کنیم و بعد که به دلیل این عملکرد 
موج مهاجرت شکل گرفت، مسئولیت 
آن را نپذیریم. نمی توان با شعار حمایت 
از تولیــد، برق واحدهــای صنعتی را 
قطع کرد و زیرســاخت ها را رها کرد. 
نمی توان شــعار دلارزدایی سر داد اما 
همه اقتصــاد را در گروی نرخ ارز قرار 
داد. این تناقض ها نشان می دهد منطق 

توسعه کشور را درک نکرده ایم.
تبدیــل بودجه ســنتی به 
بودجه مبتنی بر عملکرد، زمان بر 

است
عبــدالله مهاجــر دارابی - عضو 
هیات رئیســه اتاق ایــران - با تأکید بر 
لزوم توجه هیات رئیســه اتاق ایران به 
شفافیت، گفت: تبدیل بودجه سنتی به 
بودجه مبتنی بر عملکرد، کاری زمان بر 

است ولی همچنان ما خواستیم در این 
دوره مبنای این بودجه ریزی نوین، آماده 
شود.او درباره روند تدوین بودجه ریزی 
مبتنــی بر عملکرد در اتاق ایران، گفت: 
ما بر اساس خواست هیئت نمایندگان 
و نیاز اتاق ایران برای بودجه ریزی مبتنی 
بر عملکرد تلاش می کنیم، ولی سعی بر 
این اســت که در طول زمان نواقص آن 

برطرف شود.
رأی منفی هیات نمایندگان به 
احکام بودجه و بودجه پیشنهادی 

سال ۱۴۰۳
در ادامه نشســت، ساســان شاه 
ویســی، دبیرکل اتاق ایران گزارشی از 
بودجه و احکام بودجه ۱۴۰۳ ارائه کرد 
و درباره مــدل تدوین برنامه و احکام 
بودجه گفــت: این بودجــه بر مبنای 
الگوی بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد 
تدوین شــده تا به شــفافیت در اتاق 
ایران کمک کند و منابع اتاق در مســیر 

اهداف تعیین شــده، هزینه شود. برای 
همین لازم است اصلاحات روندی و 
ساختاری انجام شود و ما همین در این 
مسیر گام برداشتیم. در ادامه موافقان و 
مخالفان نظر خود را درباره بودجه ۱۴۰۳ 
ارائه کرده و رأی خود را درباره آن ثبت 
کردنــد. ۶۹ درصــد از اعضای هیات 
نمایندگان به احــکام بودجه و بودجه 
پیشنهادی ســال ۱۴۰۳ اتاق ایران رأی 
منفی دادند؛ بنابراین بودجه پیشنهادی 
ســال آینده اتاق ایران به صورت ســه 
دوازدهم بودجه ســال ۱۴۰۲ تصویب 

شد.

در آخرین نشست هیات نمایندگان اتاق ایران در سال جاری مطرح شد؛

توان تولید و صادرات کشور باید افزایش یابد

 

گروه اقتصــادی  - با توجه به 
افزایش عرضه لــوازم خانگی قاچاق 
و تقلبی در بازار که نه ضمانت نامه ای 
دارند و نه مشخص است کجا و با چه 
قطعاتی تولید شده اند، زمزمه ها برای 
آزادسازی واردات لوازم خانگی کمی 

و بیش شنیده می شود.
معاون وزیر صمت گفت: اصل 
کلی این است که اگر کالایی در داخل 
به حد کافی و با کیفیت مناسب تولید 
شود؛ دلیلی ندارد که با قیمت بالاتر و 
در این شــرایط ارزی آن را وارد کنیم 
مگر اینکه کیفیت متفاوتی داشته باشد.

 محمدمهــدی بــرادران اظهار 

داشــت: با هم نظری با تولیدکنندگان 
بررســی ها در خصوص آزادســازی 
واردات لــوازم خانگــی در حــدی 
کــه نیاز های داخلــی را تامین کنیم و 
لطمه بــه تولید داخل نخورد، در حال 
انجام اســت. از سال ۱۳۹۷ و به دنبال 
محدودیت هــای ارزی، طبق مصوبه 
اولیه شورای هماهنگی اقتصادی سران 
قوا واردات لوازم خانگی تا پایان سال 
۱۴۰۰ ممنوع اعلام شــد. پس از اتمام 
انقضای این مصوبه انتظار می رفت که با 
توجه به نیاز بازار، واردات این محصول 
آزاد شــود با این حال وزارت صمت 
اعلام کرد که تولیدکنندگان که بالغ بر 

۱۵۰۰ واحد کوچک و بزرگ هستند 
می تواننــد نیاز بــازار را تأمین کنند و 
حتی برنامه صادرات نیز دارند؛ بنابراین 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی مجدد 

تمدید شد.
 بــا توجه به افزایش عرضه لوازم 
خانگــی قاچاق و تقلبی در بازار که نه 
ضمانت نامه ای دارند و نه مشــخص 
اســت کجــا و با چه قطعاتــی تولید 
شــده اند، زمزمه ها برای آزادســازی 
واردات لــوازم خانگــی کمی و بیش 
شــنیده می شــود.احتمال آزادسازی 
محدود واردات لوازم خانگی در ۱۴۰۳

در ایــن ارتبــاط محمدمهدی 

برادران، معــاون صنایع عمومی وزیر 
صمــت در گفت وگویی اظهار کرد: با 
هم نظری با تولیدکنندگان بررسی ها 
در خصوص آزادسازی واردات لوازم 
خانگــی در حدی که نیاز های داخلی 
را تامین کنیــم و لطمه به تولید داخل 

نخورد، در حال انجام است.
 وی گفت: اصل کلی این اســت 
که اگر کالایــی در داخل به حد کافی 
و با کیفیت مناسب تولید شود، دلیلی 
ندارد که با قیمت بالاتر و در این شرایط 
ارزی آن را وارد کنیم مگر اینکه کیفیت 

متفاوتی داشته باشد.
 برادران در پاســخ به ســوال که 

احتمــال آزادســازی واردات لوازم 
خانگی برای ســال ۱۴۰۳ وجود دارد، 
تاکید کــرد: اگر واردات لوازم خانگی 
آزاد شــود به صورت محدود خواهد 
بود.یکی از نــکات اصلی در ممنوع 
کردن واردات ایــن محصول، علاوه 
بــر محدودیت های ارزی، حمایت از 
تولید داخل و کمک به توانمند شــدن 
این صنعت اعلام شــده بود. موافقان 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی معتقد 
هستند که به دلیل تعدد تولیدکنندگان، 
برچســب انحصاری به بــازار لوازم 
خانگی ایران نمی چســبد و از سویی 
دیگــر با توجه به وضعیت تأمین مواد 

اولیه و نوســانات نرخ ارز که در تأمین 
مالی و فروش صنایع نیز چالش ایجاد 
کرده، شــرایط برابر بــرای رقابت با 
تولیدکنندگان خارجی در بازار کشور 
فراهم نیســت. با این حال آنچه که در 
واقعیت رخ داده تعدد کالا های قاچاق 
در ســطح بازار و حتی فروشگاه های 
آنلاین اســت؛ به شــکلی کــه گفته 
می شود یک سوم لوازم خانگی موجود 
در بازار هــا قاچاق اســت که ضمن 
سوءاستفاده از ممنوعیت واردات، به 
صورت های مختلفــی راه خود را به 
بازار پیدا کرده اند. در بیشــتر موارد نیز 
شاهد عرضه کالا های بی کیفیت، فیک 

و دارای گارانتی تقلبی هستیم. همچنین 
طبق گفته مســئولان مبارزه با قاچاق، 
اغلب کالا های خارجی عرضه شــده 
بــه بازار در واقع همان کالا های ایرانی 
تولید شده در زیرپله ها هستند که صرفا 
برند خارجی روی آن ها الحاق شــده 
است. از سویی دیگر با توجه به اینکه 
همچنان فرهنگ اســتفاده از کالا های 
خارجی در ذائقه ایرانیان وجود دارد و 
در حال حاضر دایره انتخاب مصرف 
کنندگان محدود شــده است، کالای 
قاچاق و تقلبی با استفاده از این دریچه، 
به راحتی در بازار ها و فروشــگاه های 
آنلاین یافت می شود. نکته جالب توجه 

اینکه در کنار محصولات لوازم خانگی 
بزرگ، اغلب برند های خارجی مربوط 
به لوازم خانگی کوچک می شود؛ این 
موضوع نشــان می دهــد نکته ای که 
مخالفان ممنوعیــت واردات مبنی بر 
»نداشتن صرفه اقتصادی تولید برخی 
از اقــلام در داخل«، مــورد تاکید قرار 
می دادند، حقیقت دارد. از سویی دیگر 
اغلــب این محصولات قیمت های به 
نسبت پایینی دارند به شکلی که مصرف 
کنندگان اگر تمایل به خرید کالا با برند 
خارجی داشــته باشند، می توانند این 
کالا ها را به کالا های با اصالت و ایرانی 

ترجیح دهند.

سود ممنوعیت واردات لوازم خانگی به جیب چه کسی رفت!
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